
actes de companyonia, la vida dura de dones
del Raval (quan això no estava ben vist). Allà
on calia humanitat i acció, allà hi han estat
ells dos i la seva casa al barri de Vallcarca,

que ha estat una casa d’acollida per a tothom
qui ho ha necessitat, tant si es tractava d’un
biblista famós com d’una família croata amb
pocs mitjans, que acampava al seu jardí.

El meu Josep Vaquer
Joan Girbau, membre de l’Institut d’Estudis Catalans

Era el curs 1959-60 quan jo vaig entrar a
la Universitat de Barcelona disposat a fer la
carrera de Farmàcia. En aquella època el primer
curs de les carreres científiques era comú i
constava de cinc assignatures: Matemàtiques,
Física, Química, Biologia i Geologia. A mi em
va tocar un grup que tenia el doctor Josep
Teixidor com a professor de Matemàtiques, i el
primer dia de classe ja vaig sentir per primera
vegada el nom d’un tal Josep Vaquer. En efecte,
el meu professor ens va dir que seguiria uns
apunts ciclostilats dels quals ell era coautor,
juntament amb Josep Vaquer i Joan Casulleras,
que també tenien al seu càrrec l’assignatura de
Matemàtiques de dos grups.

Naturalment, la curiositat em va portar a
voler esbrinar qui eren els dos altres coautors
d’aquells apunts, i pocs dies després un alumne
repetidor dels que se les donaven de venir de
tornada de tot i de conèixer els secrets de
la universitat, abans d’entrar a classe em va
assenyalar un noi jove, d’una trentena d’anys,
que passejava pel pati de Ciències, i em va dir:
“Aquell és en Vaquer. Diuen que és molt savi.
Ha estudiat a Hamburg i a Zuric”. A mi em va
impressionar la seva joventut i l’energia que la
seva figura, prima i esvelta, transmetia.

Hauria de parlar llargament d’aquells apunts
que em van fer descobrir un món fascinant i que
van ser els responsables que jo canviés la meva
intenció inicial d’estudiar Farmàcia i decidís
dedicar la meva vida a les matemàtiques. El pri-
mer dia de classe el doctor Teixidor, després de
parlar-nos del programa de l’assignatura i dels
apunts que seguiríem, ens va dir unes paraules
que a mi em van impressionar i que encara ara
recordo de manera precisa: “Olvídense de todas
las matemáticas que han aprendido hasta hoy.
Nosotros vamos a empezar de cero” (en aquella
època el català encara estava proscrit dels actes
públics i les classes es feien en castellà).

Ben bé de zero no va partir, però quasi. Va
suposar coneguts els nombres naturals i la
seva suma (uns anys més tard, en una nova
versió d’aquells apunts, es va partir encara
de més enrere i es van introduir els nombres
naturals pels axiomes de Peano). Aleshores va
dedicar tot un semestre a ampliar el concepte
de nombre, passant dels naturals als enters, als
racionals i als reals. Es va entretenir en les
propietats algebraiques dels enters, demostrant
que tot ideal d’aquest anell és principal. Això li
va permetre definir el màxim comú divisor de a
i b com la base d de l’ideal (a) + (b), i el mínim
comú múltiple com la basem de l’ideal (a)∩(b).
També va introduir les congruències i els anells
quocient Z/(a).

Per a mi tot allò era màgic. Resultava que a
Z/(a) el producte de dos elements diferents de
zero podia donar zero. Però si a era primer,
llavors no. La dificultat més gran que vaig haver
de superar aquell trimestre va ser entendre
el concepte de nombre real, que el professor
va presentar com tot element del quocient de
l’anell de successions de Cauchy de nombres
racionals, mòdul l’ideal de les successions de
límit zero. Déu-n’hi-do.

I després va venir el concepte d’espai vec-
torial, amb Rn com a principal exemple, i
la geometria. De les explicacions del doctor
Teixidor s’inferia que podia haver-hi geometria
en espais de dimensió superior a tres. Allò obria
a la meva imaginació un món meravellós, mai
imaginat.

No va ser aquesta la meva única sorpresa en
aquest àmbit. Jo havia tingut la sort de cursar
un batxillerat en el qual a tercer (als 13 anys)
s’estudiava la geometria grega, amb els criteris
d’igualtat i de semblança de triangles. Allà els
punts i les rectes eren uns objectes que no es
definien, que preexistien, i ara, a la universitat,
un punt era un element de R3 i una recta un
conjunt de punts de la forma p + F , on F era
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un subespai de dimensió 1. Ostres! Ostres! I
aleshores em sorgien uns dubtes envoltats de
misteri. Per exemple, a tercer de batxillerat
m’havien dit que el postulat d’Euclides segons
el qual per un punt exterior a una recta passa
una única paral.lela era indemostrable, i ara,
segons la presentació dels apunts Teixidor-
Vaquer-Casulleras, allò resultava un fet que es
demostrava de manera trivial! Explico tot això
per mostrar la fascinació que aquell curs em va
produir.
A tall d’anècdota em referiré a un fet que em va
causar una gran indignació. Tant era així que a
la meva llibreta d’apunts vaig escriure aquesta
frase literal: “A partir de ahora no me creo
nada de lo que diga el doctor Teixidor”. El fet
indignant estava relacionat amb la manera com
s’explicava la mesura d’angles. Primer es defini-
en els conceptes de sinus i cosinus d’un nombre
real pel seu desenvolupament en sèrie (sense cap
relació amb els angles). Posteriorment es definia
un angle com un conjunt de dos vectors unitaris
concurrents i es demostrava que es podia passar
del primer al segon per una aplicació que tenia
una matriu de la forma(

cos θ − sin θ
sin θ cos θ

)

El nombre θ que apareixia en aquesta matriu
era la mesura de l’angle. Tot això estava molt
bé, però el doctor Teixidor no va tenir temps
d’explicar sèries i, per tant, no va poder definir
el sinus i el cosinus d’un nombre real. Llavors
va optar per dir que es podien definir aquests
conceptes mitjançant sèries, però que nosaltres
no ho veuríem perquè no hi havia temps. Jo em
vaig considerar traït. Vaig jutjar que allò era
un incompliment flagrant de la promesa que ens
havia fet el primer dia de curs: “Nosotros vamos
a empezar de cero”.
M’he estès una mica en la descripció dels apunts
Teixidor-Vaquer-Casulleras perquè no només
van influir de manera important en la meva
vida, sinó que van suposar una gran revolució
en l’ensenyament de les matemàtiques a tot
Espanya. Aquell primer curs, explicat d’aquella
manera, es va imposar lentament a tota la
Península. D’altra banda, no es pot parlar
d’en Vaquer sense esmentar la seva estreta
relació amb en Teixidor. Compartien un mateix
despatx i sempre anaven junts, tot i els seus

caràcters completament diferents. En Teixidor
resultava una persona distant, amb la qual
imposava parlar. En canvi, en Vaquer era molt
planer, molt proper, i era ell qui acostumava a
iniciar les converses amb els alumnes.

Explicaré ara una anècdota concreta, que per la
seva constant repetició amb altres estudiants,
mostra un tret fonamental de la seva dedicació
a la docència. El curs 1959-60, la meva dona,
Montserrat Roura, l’havia tingut de professor
de Matemàtiques del curs comú, i en iniciar el
curs següent se’l va trobar un dia pels passa-
dissos. Aleshores ella havia començat el segon
curs de la carrera de Físiques i tenia el doctor
Teixidor com a professor de l’assignatura de
Geometria Analítica. En Vaquer li va preguntar
si entenia tota la matèria d’aquella assignatura
i ella li va contestar que no, que tenia un mar de
dubtes i que els apuntava en una llibreta. Ell li
va proposar d’anar al seu despatx per explicar-li
tot allò que no entenia. Però abans d’acceptar,
ella li va preguntar: “Puc portar també una
amiga amb qui acostumo a estudiar?”. Ell va
contestar: “I tant! I tant!”. I al cap d’una estona
la Montserrat i l’amiga eren al despatx d’en
Vaquer aclarint tots aquells dubtes.

Jo no vaig tenir en Vaquer com a professor
fins al tercer curs de carrera en l’assignatura
d’Àlgebra. El curs anterior ell havia llegit la
tesi doctoral, i aquell mateix curs va guanyar les
oposicions a la càtedra de Geometria Mètrica i
Geometria Diferencial. Explicava de meravella.
És un dels millors professors que he tingut. Tot i
això, la matèria em resultava tan abstracta que
durant tot el primer trimestre no vaig aconse-
guir resoldre cap dels problemes proposats. El
teníem també a ell de professor de problemes,
i lluny de desencoratjar-me, em deia: “Això
és normal, no es desanimi. Quan aconsegueixi
penetrar en l’esperit de l’àlgebra li sortiran tots
els problemes”. I així va ser. El segon trimestre
ja em van començar a sortir.

A cinquè curs el vaig tornar a tenir en l’assig-
natura de Geometria Diferencial. Quin plaer,
sentir-li explicar qualsevol lliçó! Acabada la
carrera, entre els cursos de doctorat dels quals
em vaig matricular, n’esmentaré un d’espais
vectorials topològics que impartia el professor
Joan Augé i que ara m’adono que tenia una
especial significació simbòlica. En efecte, en
Vaquer va assistir-hi com a alumne, i com
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que l’únic alumne matriculat oficialment era
jo, coincidíem al despatx del doctor Augé (que
actuava de professor) en Vaquer i jo. Resulta
que el doctor Augé havia dirigit la tesi d’en
Vaquer i en Vaquer va dirigir la meva. Ens
trobàvem, doncs, en aquell despatx avi, pare
i fill (des d’un punt de vista acadèmic).
Devia ser per aquelles dates que vaig ser
contractat com a professor ajudant i, entre les
meves tasques, vaig passar a impartir els pro-
blemes de l’assignatura Geometria Diferencial,
la teoria de la qual impartia el doctor Vaquer.
En aquella època feia poc que el professor Juan
Sancho Guimerá havia esdevingut catedràtic
de la Universitat de Barcelona i, amb la seva
forta personalitat, havia aconseguit imposar a
uns quants dels seus seguidors els seus punts
de vista basats en una concepció intrínseca i
algebraica de les matemàtiques. Intrínseca en el
sentit que les descripcions que usaven coordena-
des eren dolentes i s’havien d’evitar a tot preu
perquè no reflectien l’essència de les coses. Així,
per exemple, les matrius, que eren una expressió
en coordenades de les aplicacions lineals o dels
productes escalars, s’havien d’eludir. I a mi em
va tocar fer classes de problemes de l’assigna-
tura Geometria Diferencial en aquella època
en què molts dels alumnes eren “sanchistes”.
Us imagineu com es poden fer problemes de
geometria diferencial sense usar coordenades?
Tot i que jo comentava algunes vegades aquest
problema amb el professor Vaquer, no va sortir
mai dels seus llavis la menor crítica o comentari
irònic sobre el seu col.lega. La maledicència,
tot i que fos una mica de broma, estava
completament exclosa del seu ADN.
Més endavant en Teixidor i en Vaquer (o en
Vaquer i en Teixidor, que mai vaig saber d’ordre
de qui partien les iniciatives) em van arreglar
les coses perquè jo me n’anés a París a estudiar

amb el professor André Lichnérowicz, i al cap de
dos anys vaig tornar amb una tesi sota el braç
sobre la cohomogia de les varietats kählerianes
compactes. Però com que aleshores els tràmits
de convalidació d’una tesi feta en un altre país
eren lents i costosos, en Vaquer es va oferir a
actuar aquí com a director de tesi. Tot i que
els principals resultats jo els havia obtingut a
França, ell es va prendre molt seriosament el
paper de “director de tesi” i em va ajudar a
redactar-los i completar-los donant-los unitat i
coherència.

Des d’aleshores vam col.laborar amb molts
projectes i iniciatives. Durant una època jo
vaig ser president de la Societat Catalana de
Matemàtiques, i ell, vicepresident, i a l’in-
revés: més endavant ell va ser-ne president,
i jo, vicepresident. Haig de remarcar el seu
coneixement mil.limètric del món matemàtic
català. Sempre es va recordar perfectament
de tots els alumnes que havien passat per la
Facultat de Matemàtiques de la Universitat de
Barcelona. De tots! També hauria de mencionar
la seva implicació intensíssima i duradora en
l’Olimpíada Matemàtica, que ell va contribuir
a introduir a Catalunya l’any 1963 i de la qual
va ser l’ànima durant una pila d’anys.

Acabaré aquest escrit amb una informació curi-
osa. En Vaquer, des del punt de vista acadèmic,
era sisè descendent per línia directa (besnet
de besnet) de Carl Friedrich Gauss. En efecte,
Gauss va dirigir la tesi doctoral de Karl Georg
Christian von Staudt (1822), el qual va dirigir
la d’Eduardo Torroja Caballé (1873), el qual va
dirigir la de Julio Rey Pastor (1900), el qual va
dirigir la de Ricardo San Juan Llosá (1933), el
qual va dirigir la de Joan Augé Farreras (1943),
i, finalment, aquest va dirigir la tesi de Josep
Vaquer Timoner (1960).

En record del Dr.Vaquer
Carlos Currás Bosch, alumne, company i amic del Dr.Vaquer

El passat mes de març ens deixà en Josep
Vaquer Timoner, el Dr.Vaquer per a tants
membres de la comunitat universitària. Va ser
catedràtic de Geometria, primer de la Facultat
de Ciències i després de la Facultat de Matemà-
tiques, de la Universitat de Barcelona.

Vaig tenir la sort de poder compartir amb ell
molts d’aquests anys a la UB, al llarg dels quals
vaig poder gaudir del seu mestratge i de la seva
amistat.

El Dr.Vaquer va obtenir l’any 1961 la càtedra
de Geometria Mètrica i Geometria Diferencial a
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